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هوای بازار ارز نامساعد شد 
دولتقیمترامهارمیکند؟

قیمت دلار دیروز روند کاهشی نسبت به روزهای پایانی هفته 
گذشــته داشت و هر دلار به قیمت ۳۲ هزار و ۷۵۰ تومان در 

بازار معامله شد.
به گزارش تجارت نیوز هفته گذشته قیمت دلار در محدود 
۳۲ هزار تومان در گردش بود و در روزهای آخر هفته متاثر از 
اخبار نامساعد سیاسی از سوی طرف غربی درباره نشست های 
هسته ای برجام به سقف قیمتی ۳۳ هزار تومان نزدیک شد و 
با قیمت ۳۲ هزار و ۹۴۲ تومان در واپسین ساعات پنجشنبه 

۲۱ مهر ۱۴۰۱ به کار خود پایان داد.
دیروز ۲۳ مهر ماه روند بازار نسبت به روز پنجشنبه نزولی و با 
قیمت ۳۲ هزار و ۷۵۰ تومان است و با توجه به سیگنال های 
بازار، قیمــت دلار فردایی با قیمت ۳۲ هــزار و ۸۵۰ تومان 
پیش بینی شده است.جواد فلاحیان کارشناس بازارهای مالی 
روند فعلی بازار ارز را باثبات پیش بینی کرد و به تجارت نیوز گفت: 
حفظ محدوده قیمتی فعلی دلار برای دولت مهم است و فعلا 

فنر قیمت دلار در دستان دولت فشرده شده است.
ارزپاشی دولت تا کجاست؟

او با اشاره به قیمت ۳۳ هزار و ۷۰۰ تومان در هفته دوم مهر 
ادامه داد: دولت در این مقطع شروع به ارز پاشی و خبردرمانی 
کرد و مساله آزادسازی ۷ میلیارد دلار بلوکه شده منابع ایران از 
کره جنوبی را پیش کشید و با این کار توانست قیمت دلار را 
وارد محدوده ۳۲ هزار تومان کند.این کارشناس بازارهای مالی 
با بیان این که دولت برای کنترل قیمت، برخی مواقع به صورت 
مستقیم و برخی مواقع به صورت غیرمستقیم وارد بازار می شود 
خاطرنشان کرد: هرچند همیشه دولت از خبر منابع بلوکه شده 
ایران به عنوان اهرمی برای کنترل قیمت های داخلی استفاده 
می کند اما باید این واقعیت را پذیرفت که آزادسازی ۷ میلیارد 
دلار تاثیری روی قیمت دلار نخواهد داشــت.او ادامه داد: در 
دولــت دوازدهم بانک مرکزی در ازای منابع ارزی ریال چاپ 
کرد، این منابع آن زمان خرج و مقرر شــد پس از آزادسازی 
۷ میلیــارد دلار این پول به خزانه برگردانده شــود. بنابراین 
آزادســازی دلارهای بلوکه شده جز خبردرمانی تاثیری روی 

قیمت دلار ندارد.
اعتراضات روی دلار چه اثری گذاشت؟

فلاحیان دربــاره ناآرامی های اخیر و تاثیر آن بر قیمت دلار 
گفت: ناآرامی های اخیر روی قیمت دلار تاثیری نداشته است 
زیرا دلار نسبت به بقیه دارایی ها ریسک گریزتر است بنابراین 
اگر قرار باشد ریسکی از این ناآرامی ها شامل بازار شود باید به 
صورت افزایش تقاضا روی بازار تاثیر بگذارد و ما می بینیم که 
چنین اتفاقی نیفتاد است.همچنین علی طباطبایی، کارشناس 
بازار ســرمایه قیمت دلار در هفته جاری را با ثبات پیش بینی 
کرد و به تجارت نیوز گفت: حفظ محدوده قیمتی فعلی برای 
دولت مهم است و به نظر می رسد تا پایان انتخابات آمریکا بازار 
دلار باثبات خواهد بود.با توجه به فشار بازارساز بر حفظ قیمت 
دلار در محدوده ۳۲ هزار تومان اما معامله گران روند قیمت  دلار 
در شش ماهه دوم سال را متاثر از مذاکرات هسته ای برجام و 
توافق یا عدم توافق می دانند.به عقیده فعالان بازار سیگنال های 
برجامی طرف آمریکایی تاثیر غیرقابل انکاری بر افزایش روند 
قیمت دلار در بازار آزاد دارد این در حالی است که  در روزهای 
گذشته جان کربی از مقامات آمریکایی کاخ سفید در اظهارات 
خود از فاصله میان ایران و آمریکا بر سر توافق برجام سخن 
گفت.آمریکا اخیرا اعلام کرده که تمرکز این کشــور برای به 
نتیجه رسیدن مذاکرات کاهش یافته است. از طرف دیگر روز 
گذشته دولت کانادا تحریم های جدیدی علیه ایران و برخی 
از مقامات آن وضع کرد. همزمان با اعلام لیست تحریم های 
جدید، قیمت دلار کمی افزایشی شد. اما امروز قیمت دلار کمی 
افزایش داشت اما مجددا یکی دو پله عقب نشست و کمتر شد. 

اما باید دید در ادامه بازار به چه سمتی می رود.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان:
فرارازسونامیکمبودمسکن

باشعارفراهمنمیشود

پورحاجت، دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور 
با اشاره به کمبود حدود پنج میلیون واحد مسکن در 
کشور گفت: فرار از سونامی کمبود مسکن با شعار 

فراهم نمی شود.
فرشید پورحاجت در گفتگو با بازار اظهارکرد: در خوشبینانه ترین 
حالت حدود پنج میلیون واحد کمبود مســکن در کشور داریم 
که برای رهایی از این ســونامی کمبود مسکن باید از مباحث 
پروپاگاندایی و شــعاری فاصله بگیریم.دبیر کانون سراســری 
انبوه سازان کشور گفت: در شرایط امروزی و در بهرتین حالت 
بخش خصوصی مشغول ساخت ۳۰۰ هزار واحد مسکونی در 
کشوراست؛ وقتی این عدد و رقم نسبت به یک دهه گذشته قیاس 
می شود بیانگر کاهش شدید سرمایه گذاری در بخش مسکن و 
به زبان ســاده تر فرار سرمایه ها از صنعت ساختمان است.وی 
افزود: تجربه سال های اخیر بیانگر آن است که همه دولت ها 
از جناح ها و احزاب مختلف، شــعار مسکن را به عنوان یکی از 
اصلی ترین شعارهای خود مطرح کرده اما هنگام عمل هیچ تدبیر 
و رویکرد عملی خاصی دیده نمی شود.پور حاجت بیان کرد: با 
وجود آنکه بارها شعار برون سپاری و توجه به بخش خصوصی و 
تخصصی مطرح می شود اما هرگز این موضوع محقق نمی شود 
و دولت ها به دلایل زیادی علاقه مند به تصدی گری در بخش 
مسکن هستند که این یک آفت و چالش بزرگ است.دبیر کانون 
سراسری انبوه سازان کشور گفت: با شرایط فعلی و با شیوه رفتاری 
دستگاه های خدمات رسان با تولید کنندگان مسکن، رفتارهای 
غیرمنطقی شهرداری ها و رویه های نادرست در بخش مالیات 
نمی توان امید چندانی به توفیق قانون جهش تولید مسکن داشت. 
وی تأکید کرد: برای دســت یابی به وعده دولت باید یک عزم 
و برنامه جدی در حوزه رفع دغدغه های انبوه ســازان و تولید 

کنندگان مسکن ترسیم و اجرا شود.

سودسهامعدالت۲.۵برابرمیشود
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: امسال 
سود مردم از محل مالکیت سهام عدالت در حوزه 
شــرکت های بورسی و غیر بورسی ۲ و نیم برابر 

افزایش می یابد.
به گــزارش بازار، محمدرضا پور ابراهیمــی در خصوص روند 
افزایش سرمایه شرکت های غیر بورسی اظهار کرد: هم اکنون 
سود شرکت های غیر بورسی درگیر فرایند افزایش سرمایه است 
که این سود در کل به میزان ۴.۵ هزار میلیارد تومان برآورد شده 
است. ظرف ۲ هفته آینده فرایند افزایش سرمایه شرکت های غیر 
بورسی انجام می شود و سپس تا اواسط آبان ماه منابع ناشی از سود 
سهام شرکت های غیر بورسی سهام عدالت مشخص می شود.وی 
گفت: امسال سود سهام شرکت های بورسی افزایش قابل توجهی 
داشــته به طوری که از ۲۹ هزار میلیارد تومان به حدود ۶۷ هزار 
میلیارد تومان افزایش پیدا کرده که اگر با سود غیر بورسی ها جمع 
بزنیم، حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان می شود؛ بنابراین هفته گذشته 
در وزارت اقتصاد پیشنهادی مطرح شده که همزمان با پیگیری 
پرداخت سود سهام شرکت های غیر بورسی، بورسی ها هم سریع تر 
کارشان نهایی شود و بعد سود شرکت های بورسی و غیر بورسی در 

یک بازه زمانی به حساب سهامداران عدالت واریز شود.

 امروز- لیلا زمانی
دولت اخیرا اعلام کرد که قرار است در اجرای تبصره 
۲ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور، اقدامات لازم 
برای واگذاری سریع تر ســهام دولت و فروش آن به 
منظور تامین نقدینگی مورد نیاز سازمان تامین اجتماعی 
انجام شود. بحث واگذاری سهام دولت البته در گذشته 
نیز مطرح بوده است. چنانکه در سال جاری مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی پس از مطالبه گری های جدی 
بازنشستگان در اسفندماه سال گذشته بنابر تصمیم 
مجلس توانست مبلغ ۹۰ هزار میلیارد تومان از دیون خود 
را از دولت در قالب شرکت های مختلف دولتی و بخشی 
از ســهام دولت از شرکت ها بگیرد. ۱۶سال پیش که 
اجرای سیاست های اصل ۴۴ در اقتصاد ایران جدی شد، 
فعالان بخش خصوصی امیدوار بودند تا اقتصاد دولتی 
جای خود را به اقتصاد رقابتی- خصوصی بدهد. اما تنها 
پنج درصد از این واگذاری ها به بخش خصوصی واقعی 
رسید. اکنون دولتمردان از بیم اینکه واگذاری های جدید 
به سرنوشت هپکو، هفت تپه و... دچار نشوند، نسبت به 
واگذاری بنگاه های بزرگ مانند خودروسازان با احتیاط 
قدم بر می دارند. طبق دســتور رئیس جمهور واگذاری 
خودروسازان باید تا آخر شهریور تعیین تکلیف می شد، 
اما همچنان بین وزارت صمت و سازمان خصوصی سازی 
در حال پاسکاری است. وزیر صمت معتقد است: »اگر 
واگذاری خودروسازی ها نادرست انجام شود شرکت ها 
بعد از چند سال با انبوهی از بدهی دوباره تحویل دولت 
داده می شــوند مثل هپکو. خودروسازی ها ۱۰۰ برابر 
هپکو هستند و اگر چالشی در حوزه واگذاری ایجاد شود 

۱۰۰ برابر خواهد بود.«
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، ماشین سازی تبریز، شرکت های 
هپکو و آذرآب اراک، شــرکت کنتورسازی قزوین و شرکت کشت 
و صنعت مغان و... نام هایی اســت که در چندســال اخیر مســئله 
ورشکستگی و نحوه واگذاری آن ها زیاد به گوش می خورد و همین 
مسئله موجب شــده اســت نحوه واگذاری ها بر سر زبان ها بیفتد. 
اعتراضات کارگــری در واحد های تولیدی از جمله هفت تپه، باعث 
شد در ارتباط با سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی و نحوه 
خصوصی ســازی بنگاه های دولتی میان متخصصان و کارشناسان 
اقتصادی دو دیدگاه انتقادی شکل بگیرد؛ دیدگاه اول ضمن اینکه از 
اساس خصوصی سازی شرکت های دولتی را نفی می کند معتقد است 
که واگذاری بنگاه های دولتی در نهایت منجر به گسترش بی عدالتی 
در ســطح جامعه می شود.در نقطه مقابل، دیدگاه دیگری وجود دارد 
که به رغم اینکه شاید با کلیّت خصوصی سازی و واگذاری بنگاه های 
دولتی به بخش خصوصی مشکلی نداشته باشد، اما بر این باور است 
که مشکلات ایجاد شده در شرکت های واگذار شده، از یک سو ناشی 
از سازوکار ها و دستورالعمل های معیوب در پروسه واگذاری ها و از سوی 
دیگر ناشی از نادیده گرفتن وجه امنیتی و عدالت اجتماعی در فرآیند 

خصوصی سازی است.
 ضرورت دارد ساز و کار معینی

 برای قیمت گذاری و اهلیت سنجی تدوین شود
سید ابراهیم رئیسی در اولین جلسه شورای عالی اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساسی در دولت سیزدهم، پیام ها و اهداف مهم 
اجرای این سیاســت ها را شتاب بخشی به رشد اقتصادی، شکستن 
انحصارها، ایجاد اشتغال و رونق تولید دانست و گفت: هدف اجرای 
سیاســت واگذاری بنگاه های اقتصادی دولت به بخش خصوصی 

تشویق مردم به سرمایه گذاری و تولید بود.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید بررسی شود چه میزان از اهداف 
اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی در زمینه »تامین عدالت 

اجتماعی«، »گسترش مالکیت عمومی« و »ارتقای کاری بنگاه های 
اقتصادی« محقق شده است، خاطرنشان کرد: اگر شورای عالی اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی در زمان خودش تشکیل و 
به وظایفش در زمینه تبیین سیاست ها، خط مشی های سالانه، نظارت 
بر اجرای قوانین، آسیب شناسی و آسیب زدایی در روند واگذاری ها عمل 
می کرد، شــاهد انحرافات و ایجاد بدبینی ها و نارضایتی از ناظرین، 
مجریان و خریداران بنگاه های اقتصادی نبودیم.رئیسی به نواقص 
اجرای سیاســت اصل ۴۴ قانون اساسی در گذشته اشاره و تصریح 
کرد: در این روند مدیریت دولت کاهش پیدا نکرده، بلکه ســهام به 
جای دیگری واگذار شــده است؛ اگر چه بخشی از مالکیت از دولت 
جدا شــده اما همچنان دولتی است.رئیس جمهور با طرح پیشنهاد 
ایجاد دبیرخانه ای برای شــورای عالی اجرای سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ در راستای تحقق سیاست واگذاری بنگاه های اقتصادی و 
ایجاد شرح وظایف برای دستگاهها در این زمینه، اظهار داشت: این 
دبیرخانه می تواند زیرنظر وزارت امور اقتصادی و دارایی برای بهبود 
روند واگذاری ها تشکیل شود.رئیسی با ابراز ناخرسندی از اینکه وقتی 
یک بنگاه یا شــرکت دولتی در لیست واگذاری قرار می گیرد پس از 
مدتی با اعمال نظر آن سازمان یا وزارتخانه از این لیست خارج می شود، 
تاکید کرد: در زمینه واگذاری ها اجرای درســت قانون و سیاست ها 
ملاک باشد.رئیس جمهور در مورد قیمت گذاری بنگاه های اقتصادی 
و شــرکت های دولتی برای واگذاری اظهار داشت: در مورد سازوکار 
قیمت گذاری باتوجه به اینکه کارشناسان عموماً یک بازه قیمتی را 
مشخص می کنند و نظرات متفاوتی در این زمینه دارند، باید یک ساز 
و کار واحد برای قیمت گذاری با حضور نمایندگان دستگاه های نظارتی 
در هیئت واگذاری ایجاد شود تا آسیب های مربوط به آن کاهش یابد.

رئیســی با تاکید بر اجرای قانون بهبود فضای کسب و کار توسط 
دستگاه های اجرایی خاطرنشان کرد: دستگاه های جامانده در اجرای 

این قانون توبیخ شوند.
رئیس جمهور با تشریح اهمیت توجه به مسئله اهلیت سنجی در 
واگذاری شرکت های دولتی به بخش خصوصی، اظهار داشت: باید 
مشخص شود ملاک اهلیت سنجی چیست، در این زمینه نیازمند ایجاد 
یک آیین نامه برای تشخیص بهتر این موضوع هستیم تا دیدگاه ها 
نسبت به سنجش اهلیت به هم نزدیک تر شوند. یکی از اقدامات هیئت 

واگذاری نوشتن شاخص ها برای این موضوع است.
رئیسی با تاکید بر ضرورت میدان دادن به تعاونی ها در اقتصاد کشور 
تصریح کرد: قانون، سیاست ها و تاکیدات رهبر معظم انقلاب در زمینه 
فعال سازی بخش تعاون اســت. اینکه به دلیل تخلف چند تعاونی 
این حوزه فعال نشود صحیح نیست و لازم است سهم تعاونی ها در 
اقتصاد حتما افزایش پیدا کند.رئیسی وزارت امور اقتصاد و دارایی را 
هم مکلف کرد برای تحقق »منابع ۲۳۶ هزار میلیاردی در نظر گرفته 
شــده از واگذاری ها« برنامه ریزی کرده و اموال مازاد را شناسایی و 
آنها را برای تامین منابع واگذار کند.رئیسی تاکید کرد: یکی از وظایف 
دولت توانمندسازی بخش خصوصی با ایجاد بستر ارائه تسهیلات و 

حمایت های حقوقی و قضایی است.
در ابتدای این جلسه وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان 
خصوصی ســازی به شکل جداگانه گزارش هایی از آخرین وضعیت 
واگذاری شرکت های مشمول قانون اجرای سیاست های کلی اصل 
۴۴ قانون اساسی و نیز مشکلات و موانع پیش روی اجرای این طرح 
از جمله شیوه و مرجع قیمت گذاری، تعیین تکلیف ساختار و نیروی 
انسانی شرکت ها در پروسه واگذاری، اصلاحات ساختاری شرکت های 
در نوبت واگذاری، امکان سنجی واگذاری مدیریت شرکت های دولتی 
به جای واگذاری مالکیت، اهلیت ســنجی و نظارت پس از واگذاری 

ارائه کردند.
مهلت یک ماهه آزادسازی وثیقه سهام شرکت های دولتی

شــنبه ۹ مهر ماه سید احسان خاندوزی درباره جلسه شورای عالی 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی اظهار کرد: با توجه به 

اینکه کاملترین نهادی که در خصوص سهم بخش خصوصی و تعاونی 
و همچنین در موضوع واگذاری ها و رفع انحصار باید تصمیم گیری 
کند، شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
است و نیز با توجه به اینکه در ماه های گذشته طی چندین جلسه، 
دســتور کار نشست امروز شورای عالی سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی تنظیم شده بود، لذا بیست و سومین جلسه شورای عالی 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی با حضور رئیس جمهور بعد 
از سال ها تشکیل شد و در سال های قبل کمتر پیش می آمد که این 
جلسه با حضور رؤسای جمهور برگزار شود.وی افزود: در این جلسه، 
وزیر اقتصاد ابتدا آسیب شناسی از روندهای طی شده در حوزه اجرای 

اصل ۴۴ قانون اساسی ارائه کرد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی سپس به تشریح برخی از آسیب ها در 
حوزه واگذاری ها در سال های گذشته پرداخت و گفت: یکی از این 
موارد، واگذاری ها به بخش های عمومی به جای خصوصی واقعی 
بود که کمتر از ۳۰ درصد این واگذاری ها به بخش خصوصی واقعی 

بوده است.
خاندوزی یکی دیگر از آسیب های واگذاری ها در سال های گذشته 
را سهم ۵۳ درصدی رد دیون از واگذاری ها عنوان و تصریح کرد: این 
رد دیون به بخش هایی بوده که توانمندی لازم را نداشته اند؛ رئیس 
جمهور در این خصوص تاکید کرد که این موضوع باید مورد بررسی 

مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار می گرفت.
وی تأکید کرد: از دیگر آســیب ها به خصوصی سازی که در این 
جلسه مورد بررسی قرار گرفت، بی اعتمادی بخش خصوصی به برخی 
قراردادهای دولتی بود؛ همچنین موضوع نگاه درآمدی به واگذاری ها 

است به جای اینکه سرنوشت بنگاه برای دولت مهم باشد.
وزیر اقتصاد ادامه داد: در نهایت چندین مصوبه در اولین جلسه شورای 
عالی سیاست های اصل ۴۴ به دست آمد؛ مصوبه اول در خصوص 
واگذاری سهام بخش های دولتی از جمله خودروسازی، شرکت های 
فولادی و ... بود که دستگاه های دولتی خودشان مقاومت می کردند 
و این ســهام را به عنوان وثیقه نزد بانک ها گذاشته بودند و امکان 
واگذاری آنها نبود که شــورای عالی سیاست های اصل ۴۴ در این 
خصوص تصمیم قاطع گرفت به این نحو که دستگاه دولتی یا شرکت 
مادرتخصصی یک ماه مهلت دارد سهام خود را با وثایق دیگری جابجا 
کند.وی بیان کرد: بر اساس مصوبه شورای عالی سیاست های اصل 
۴۴ قانون اساسی، اگر دستگاه یا شرکت مادر تخصصی دولتی مربوطه 
ظرف یک ماه سهام وثیقه گذاشته شده در بانک را جابجا نکند، شورای 
عالی مذکور این اختیار را به وزارت اقتصاد داد تا رأسا سهام دیگری 
را با سهام آن شرکت جایگزین و سهام شرکت دولتی مربوطه را آزاد 
کند و به این ترتیب به سرعت سهام »شرکت های در وثیقه« را هم 

واگذار کنیم.
خانــدوزی اضافه کرد: مصوبه دوم در خصــوص پیمان واگذاری 
مدیریت بود به این معنا که تا دو ســال بعــد از واگذاری مدیریت 
شــرکت دولتی و احصای توانایی های مدیریت بخش های واگذار 
شده، مالکیت شرکت دولتی هم واگذار شود؛ اجرای این فرآیند نیازمند 
مصوبه و اجازه قانونی بود که شورای عالی اصل ۴۴ قانون اساسی این 

مجوز را به وزارت اقتصاد داد.
وزیر اقتصاد گفت: مصوبه سوم جلسه شورای عالی سیاست های 
اصل ۴۴ قانون اساسی در خصوص بازگشت اعتماد بخش خصوصی 
به قراردادهای دولت بود و مقرر شــد اولویت با عدم فسخ قراردادها 
باشد؛ به این صورت که اگر مسأله ای هم در واگذاری ها پیش آمد، 
به جای آنکه شرکت واگذار شده، به دولت برگردد، از روش های دیگر 
برای احقاق حقوق دولت و بیت المال اســتفاده شود و فسخ قرارداد 

آخرین راه حل باشد.
وی در خصــوص ضمانت اجرایی مصوبات امروز شــورای عالی 
سیاست های اصل ۴۴ قانون اساســی افزود: در خود قانون اجرای 
سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی، چند ضمانت اجرایی لحاظ شده 
است که همه این ضمانت های اجرایی در خصوص مصوبات امروز 
این شورای عالی را هم در در بر دارد؛ ضمن اینکه مهلت یک ماهه 
جابجایی سهام شرکت های دولتی که در بانک وثیقه گذاری شده اند، 

یک ضمانت اجرایی دیگر نیز در خود دارد.
لزوم اصلاح در قواعد واگذاری شرکت های دولتی

یک کارشناس اقتصادی گفت: در چند سال گذشته با معضلاتی 
در حوزه خصوصی ســازی مواجه بودیم که اکنون باید به طور حتم 
اقدامی در راستای تجدیدنظر مراحل انجام واگذاری ها و قواعد آن باید 

انجام شود.
»هادی رهگشــای« ، به معضلات حاکم در خصوصی سازی و 
واگذاری شرکت های دولتی اشاره کرد و افزود: با توجه به معضلاتی 
که در چند سال گذشته در حوزه خصوصی سازی داشتیم، اکنون باید به 
طور حتم اقدامی در راستای تجدیدنظر مراحل انجام خصوصی سازی ها 
انجام شود.وی با بیان اینکه عمده واگذاری ها در هشت سال گذشته و 
در دولت یازدهم و دوازدهم انجام شده است، اظهار داشت: مساله ای 
که در وضعیت فعلی در حوزه خصوصی سازی با آن مواجه هستیم این 
است که بیش از ۹۰ درصد شرکت هایی که در لیست واگذاری قرار 

دارند به مرحله پایانی واگذاری ها رسیده اند.
رهگشــای تاکید کرد: با توجه به اینکه اکنون با تعداد ناچیزی از 
واگذاری ها مواجه هســتیم، اما اعتراضاتی نســبت به نوع و نحوه 
واگذاری ها آنها  مطرح شــده اســت.این کارشناس اقتصادی بیان 
کرد: شاید بتوان در مورد شرکت هایی که در گذشته واگذار شده اند، 
پیشــنهاداتی را ارائه کرد، زیرا در برخی از این واگذاری ها خریدار از 
اهلیت لازم برخوارد نبوده و نسبت به تعهدات خود عمل نکرده است.

وی با بیان اینکه واگذاری برخی از شــرکت ها به صورت عادلانه 
و منصفانه نبوده است، افزود: در خصوص برخی اشتباهات رخ داده 
در زمینــه واگذاری ها می توان تجدیدنظر کرد و اصلاحاتی را در آن 

زمینه انجام داد.
رهگشای اظهار داشت: حکمی که قبلًا برای واگذاری ها صادر شده را 
می توان برگرداند تا دوباره وارد شرکت های دولتی شوند و تعامل با آن ها 
برای واگذاری ها به شکل دیگر صورت گیرد.این کارشناس اقتصادی 
گفت: اکنون مشکل این اســت که فقط ۱۰ درصد از شرکت ها در 
لیست واگذاری ها قرار دارند و ۹۰ درصد از شرکت ها به شکل قواعد 
و قوانین گذشته واگذار شده اند.وی معتقد است که بهتر است اقدامی 
صورت گیرد تا این تعداد از شــرکت ها در واگذاری ها به سرنوشت 
شرکت های واگذار شده در گذشته دچار نشوند.رهگشای اظهار داشت: 
حداقل کاری که باید برای واگذاری درست شرکت ها مورد تاکید قرار 
بگیرد توجه و بررسی دقیق اهلیت خریدار است و باید فردی انتخاب 

شود که از جنس آن صنعت و کسب و کار باشد.
این کارشناس اقتصادی پیشنهادات دیگری را برای واگذاری درست 
شرکت ها ارائه داد و گفت: به هیات واگذاری باید یک برنامه چند ساله 
برای توسعه کسب و کار ارائه داد و در کنار آن تضمینی مبنی بر عدم 
کاهش اشــتغال در آن حوزه داده شود.وی خاطرنشان کرد: شاخص 
مهم خصوصی سازی یا واگذاری شرکت ها تداوم فعالیت و کسب و 
کار با همان میزان اشتغال و افزایش سرمایه گذاری در آن فعالیت است.

 »امروز« در مورد نحوه واگذاری بنگاه های دولتی گزارش می شود

گسترش  شفاف عدالت در سطح جامعه

خبرهای خوبی در حوزه 
راکتور و رادیو دارو داریم

 فرار از سونامی کمبود مسکن 
با شعار فراهم نمی شود

سخنگوی ســازمان انرژی اتمی با بیان اینکه امروز به لحاظ ضربه پذیری در 
حوزه هسته ای، کشور به دلایل مختلف کاملا غیرقابل آسیب است، تاکید کرد: 
خبرهــای خوب در حوزه راکتور و رادیو دارو داریم. بهروز کمالوندی در دهمین 
جلسه شورای هماهنگی روابط عمومی های دستگاه های اجرایی کشور که در این 
سازمان برگزار شد، گفت: هیچ دستگاهی مانند سازمان انرژی اتمی نیست که 
جنبه های سیاسی چه در ابعاد داخلی و خارجی و همچنین اقتصادی در حوزه های 
مختلف تکنولوژی و فنی همه یکجا در آن جمع شده باشد.وی با بیان اینکه امروز 

سازمان با گزارش های مخابره شده از...

پورحاجت، دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور با اشاره به کمبود حدود پنج 
میلیون واحد مسکن در کشور گفت: فرار از سونامی کمبود مسکن با شعار فراهم 
نمی شود.فرشید پورحاجت اظهارکرد: در خوشبینانه ترین حالت حدود پنج میلیون 
واحد کمبود مسکن در کشور داریم که برای رهایی از این سونامی کمبود مسکن 
باید از مباحث پروپاگاندایی و شعاری فاصله بگیریم.دبیر کانون سراسری انبوه 
سازان کشور گفت: در شرایط امروزی و در بهرتین حالت بخش خصوصی مشغول 
ساخت ۳۰۰ هزار واحد مسکونی در کشوراست؛ وقتی این عدد و رقم نسبت به 

یک دهه گذشته قیاس می شود بیانگر کاهش شدید سرمایه گذاری در ...

 گسترش  شفاف عدالت  گسترش  شفاف عدالت 
در سطح جامعهدر سطح جامعه

ود ودبرق ایران به لبنان می ر برق ایران به لبنان می ر

وز شد وز شدفهرست بدهکاران بانکی به ر فهرست بدهکاران بانکی به ر
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اقتصاد منهای اینترنت؛ تشدید فرار سرمایه
وز« در مورد نحوه واگذاری بنگاه های دولتی گزارش می شود  »امر

مسئولان لبنانی در انتظار هدیه ایرانی

از سوی بانک مرکزی؛

 صفحه 7 صفحه 7

صدور و لغو بخش نامه ها 
در مدت زمان کوتاه! 

 36 درصد فرآورده ها
 کم فروشی دارند

مدیر کل استاندارد استان تهران اعلام کردعضو انجمن صنایع نساجی ایران مطرح کرد؛

  صفحه 7 صفحه 7

افزایش 24۵ درصدی 
هزینه سبد معیشت!

واردات چه کالاهایی 
ممنوع است؟

فهرست کالا های مشمول ممنوعیت واردات منتشر شدکارگران ناتوان از خرید یک کیلو مرغ ندارند

افزایش حقوق کارمندان دولت، تنها به کســری بودجه 
بیشــتر و در نتیجه فشــار بر ترازنامه بانــک مرکزی و 
افزایش تورم افسارگســیخته فعلــی می انجامد. افزایش 
حقوق کارمندان دولت تاثیر ناچیزی بر قدرت خرید آنان 
خواهد داشت.مجلس به دنبال تصویب طرحی است که 
بر اساس آن افزایش حقوق کارکنان دولت در سال۱۴۰۱ 
همپای کارکنانی شود که قراردادشــان بر اساس قانون 
کار اســت. دلیل این مساله نیز تبعیض شدیدی است که 
در دســتگاه های دولتی ایجاد شده اســت. در بسیاری از 
ســازمان های دولتی عمده کارکنان قدیمی در استخدام 

رسمی دولت هستند و...

بارتورمیاصلاححقوقها
چقدراست؟

یادداشت امروز

  علی سرزعیم

خصوصی سازی امروزه به عنوان یکی از سیاست های 
اقتصادی مهم جهت نیل به کارآیی بالاتر سیستم های 
اقتصادی مورد اســتفاده قرار می گیرد. مروری بر تاریخ 
نشان می دهد که با ملی شدن صنایع بعد از جنگ های 
جهانی اول و دوم، خصوصی سازی، فضای بین المللی را 
در برگرفت و کشورها یکی پس از دیگری در این راه گام 
نهادند و دلیل آن بروز مشکلاتی از قبیل زیان های انباشته 
شرکت های دولتی، کمیت و کیفیت پایین محصولات 
تولیدی شرکت ها، اتلاف منابع تولیدی ناشی از عملکرد 

شرکت های دولتی بود.

چهشرکتهایی
خصوصیسازیمیشوند؟

 سرمقاله امروز

 ابوالفضل شادمان

 ادامه درصفحه3

 ادامه درصفحه 3

صفحه 2

 خودرو  خودرو 1010 هزار دلاری  هزار دلاری 
استاندارد ملی را استاندارد ملی را پاس نمی کند

عدم هماهنگی وزارت صمت و استاندارد در وارداتعدم هماهنگی وزارت صمت و استاندارد در واردات

 دبیر انجمن واردکنندگان خودرو: هیچ مسئولی به دنبال انجام کار مثبت برای این کشور و مردم در مقوله خودرو 
و خودروسازی نیست. بیشتر به دنبال شعار و شوآف و مطرح کردن خود هستند

صفحه 8


